
ACTA DE LA SESSIÓ  ORDINÀRIA DEL PLE DE 15  MAIG DE 2024

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari
 Data: 15 de maig de 2024
 Inici: 11:05
 Finalització: 14:35
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (16)

Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sebastián Luís Aguiló Roig
2n Tinenta de Batle: Carlos Darder Rosell
3r Tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
4t Tinent de Batle:  Juan Antonio Lorente Torres
5e Tinent de Batle: José Porcel Fiol

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas

Absents:
Esther Alfonso Peláez
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Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

Ordre del dia:

1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors. 
2. Dació de compte del decret de Batlia núm. 1142/24, de data 08/05/24, d’abandó d’un 
regidor del grup municipal Seny i Sentit. 
3. Expedient 2017/2024. Declaració de construcció d’especial interès o utilitat municipal 
de la parròquia de Sant Bartomeu de Sóller. 
4. Exp.1102/2024. Aprovació bases i convocatòria de subvencions per ajudar a la reparació 
i restitució dels danys soferts per la Borrasca Juliette. 
5.  Designació  dels  membres  de  les  taules  electorals,  per  a  les  eleccions  de  diputats  i 
diputades al Parlament Europeu. 
6. Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, en defensa de la llengua catalana. 
7.  Moció  presentada  pel  grup municipal  PSIB/PSOE,  per  a  l'adhesió  a  la  mobilització 
social i ciutadana per la llengua catalana, organitzada per l'OCB i Joves de Mallorca per la 
Llengua. 
8. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, per a la implantació de mesures de 
limitació de l'accés  en vehicle  al  centre  de Sóller  i  l'impuls a un nou Pla de Mobilitat 
Urbana Sostenible.
9. Dació de compte 
10. Precs i preguntes. 

Primer.- Actes sessions anteriors.

A continuació es dóna compte dels esborranys d’actes pendents d’aprovació: ple ordinari de 
10 de març de 2024 i plenaris extraordinaris de 26 de febrer de 2024. 

S’aproven per unanimitat. 

Segon.-  Dació  de  compte  del  decret  de  Batlia  núm.  1142/24,  de  data  08/05/24, 
d’abandó d’un regidor del grup municipal Seny i Sentit. 

Es dóna compte per part de secretaria del Decret esmentat. 

Tercer.- Expedient 2017/2024. Declaració de construcció d’especial interès o utilitat 
municipal de la parròquia de Sant Bartomeu de Sóller. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló qui explica que la regidora d’urbanisme no ha pogut assistir al 
plenari per indisposició. Segons el Sr. Aguiló es tracta de bonificar l’ICIO a la Parròquia 
com ja s’ha fet amb altres entitats com Can Dulce o el Museu de Ciències. Diu que els 
informes són positius.

El Sr. Mateu diu no tenir res a afegir i que li donaran suport.

El Sr. Simó de Més per Sóller  diu que hi ha arguments més que sobrats per justificar 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

T2
4L

PS
L9

S6
R

N
PW

4N
R

G
W

ED
TH

9 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

 d
e 

19
 



aquests tipus d’actuacions, que els edificis de la Parròquia es cedeixen voluntariosament 
per a qualsevol tipus d’activitat i que atesa la mancança d’espais que té el municipi, veuen 
bé que es gratifiqui a la Parròquia d’aquesta manera. Anuncia el suport del seu grup. 

El Sr. Porcel diu que està d’acord amb els arguments que s’han plantejat  i  que donarà 
suport a la proposta. 

El  Sr.  Darder  vol  recordar  que l'església  parroquial  de Sant  Bartomeu és l’edifici  més 
emblemàtic  de  la  nostra  Vall  i  que  l’ajuntament  disposa  de  la  parròquia  per  diferents 
esdeveniments que pugui organitzar.

Tanca el torn d’intervencions el Batle president qui vol agrair al rector el fet que sempre 
estigui dispost a col·laborar amb l’Ajuntament i amb el poble de Sóller. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER.- Declarar la Parròquia de Sant Bartomeu de Sóller com a construcció d’especial 
interès o utilitat municipal, atesos els informes obrants a l’expedient.

SEGON.- Notificar aquest acord a les persones interessades.

Quart.- Exp.1102/2024. Aprovació bases i convocatòria de subvencions per ajudar a 
la reparació i restitució dels danys soferts per la Borrasca Juliette. 

El Sr. Lorente pren la paraula. Explica que és una subvenció que prové del Consell de 
Mallorca, que serà gestionada per l’Ajuntament de Sóller i que va destinada als particulars 
afectats per la borrasca Juliette. Relata quines són les actuacions que seran subvencionables 
i  el  crèdit  destinat  a  la  subvenció  així  com els  requisits  i  el  termini  per  presentar  les 
sol·licituds.

El Sr. Mateu anuncia el seu suport,  si bé molt manifestar que fa molt  de temps que la 
situació que es subvenciona es va produir i vol fer la reflexió que l’administració hauria de 
ser més hàbil a l’hora d’establir els mecanismes per ajudar a recuperar les finques o espais 
danyats per aquesta causa. També diu que no sap si la quantia serà suficient per cobrir tot 
el mal causat. Demana celeritat en la seva concessió. Anuncia el seu suport. 

La Sra. Laura Celià pren la paraula i manifesta que no se lis ha explicat el punt segon que 
respon  al  canvi  de  correlació  de  forces  dins  l’equip  de  govern  i  que  hi  ha  una  nova 
configuració del  plenari  sense que ningú els  hi  hagi  donat cap explicació  de com s’ha 
gestionat tot això. Demana que consti en acta que no han tingut cap tipus d’informació vers 
aquest tema, només la que ha sortit a la premsa.  Pel que fa al punt número quatre diu que li 
donaran suport i que esperen que pugui arribar la majoria dels propietaris afectats. 

El Sr. Batle intervé i diu que el punt segon només era donar compte i així s’ha fet. 

El Sr. Aguiló diu que també estan una mica preocupats per la tardança d’aquesta subvenció 
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que ha arribat amb més d’un any de retràs. Exposa que molta de les feines que s’han fet no 
és  podran  justificar  i  consideren  que  la  partida  destinada  per  part  del  Consell  no  és 
suficient. No obstant, anuncia que donaran suport a la proposta. 

El Sr. Porcel diu que no ha pogut participar a les comissions pertinents però tot el que sigui  
poder fer front als danys ocasionats serà benvingut.

El Sr. Darder diu que la borrasca va afectar a molts de propietaris del municipi. També vol 
recordar que hi ha altres ajudes a les que es poden acollir. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER. Aprovar les bases reguladores i la convocatòria de subvencions a particulars per 
a coadjuvar econòmicament a la reparació i restitució dels danys soferts per la Borrasca 
Juliette

SEGON. Comunicar al BOIB la publicació d’aquestes bases i convocatòria de les ajudes

Cinquè.-  Designació  dels  membres  de  les  taules  electorals,  per  a  les  eleccions  de 
diputats i diputades al Parlament Europeu. 

El Sr. Carlos Darder fa un resum del que es va explicar a la comissió informativa. 

El Sr. Mateu diu que entenen que és un tràmit que s’ha preparat per part del departament 
corresponent de l’Ajuntament i que no tenen més afegir, que li donaran suport. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que un cop demanades en comissió totes les qüestions que fan 
referència a aquesta elecció dels membres de les taules i comprovat que no hi ha cap tipus 
de discriminació i vist que el procediment és el mateix que el que s’ha seguit en altres 
procediments electorals, no veuen cap obstacle per aprovar la proposta i li donaran suport. 

Pren la  paraula  el  Sr.  Aguiló  i  diu  que el  Sr.  Socies  va explicar  molt  bé  en comissió 
informativa com es feia l’elecció. 

El Sr. Porcel diu que donarà suport. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat acorda: 

PRIMER. Procedir a aprovar el sorteig fet mitjançant l’aplicació automàtica que facilita l’
Oficina  del  Cens  electoral  (Idacelec)  a  fi  de  designar  a  les  persones  titulars  de  la 
Presidència i Vocals de cada Mesa electoral, així com a dos suplents per a cadascun dels 
membres de la Mesa.

SEGON. De conformitat  amb els  resultats  del  sorteig,  designar  com a membres  de les 
Taules Electorals: a les persones relacionades en l'annexe I d’aquest acord per exercir ls 
funcions que s’indiquen al mateix annexe.
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TERCER.  Notificar  la  referida  designació  com  a  Presidència  i  Vocals  de  les  Taules 
Electorals, a les persones interessades.
QUART. Comunicar el present Acord a la Junta Electoral de Zona.

Sisè.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, en defensa de la llengua 
catalana. 

Pren la paraula el Sr. Joan Carles Simó per tal de defensar la moció presentada pel Grup 
municipal Més per Sóller. El regidor recorda que ja en una altra moció en defensa de la  
llengua catalana, varen indicar que defensar la llengua no consisteix només en aplaudir en 
actes  que  es  fan  en  la  seva defensa,  que  cal  fer  molta  feina  per  posar  en  el  lloc  que 
correspon la nostra llengua. Posa com exemple la retolació dels jocs infantils als parcs, els 
semàfors pedagògics, la cartelleria de Sóller 2010 i la mateixa cartelleria de l’Ajuntament 
que prioritza el castellà o uns cartells de l’Ajuntament per prevenir els robatoris. Segons el 
Sr. Simó tota aquesta feina és imprescindible per a la normalitat del la nostra llengua que 
diu,  ha sigut una llengua minoritzada. Diu el Sr. Simó que el fet que la Casa Reial sense 
consultar l’organisme competent, que és la UIB, atorgui un títol de reialesa a una entitat 
anticientífica,  demostra una gran ignorància  i  que no hauria de ser la manera d’actuar 
d’una entitat que s’atorga la representació de l’Estat. Diu que també hi ha la mala fe de 
dividir l’opinió pública i de perpetuar l'estatus de la llengua catalana com a una llengua 
inferior.  Afegeix  que  tot  es  veu  agreujat  pel  fet  que  la  Casa  Reial  contravé  l’Estatut 
d’autonomia de les Illes Balears que preveu que la UIB és la institució oficial consultiva 
per a  tot el que fa referència a la llengua catalana en la nostra comunitat autònoma. El Sr. 
Simó diu que amb la  moció  és pretén  demanar  respecte  i  un reconeixement  públic  de 
l’errada  comesa  i  que  el  nostre  Ajuntament  aplaudeixi  ara  si,  la  defensa  de  la  nostra 
llengua, per damunt de negacionistes i de males intencions. Diu que és hora de dir basta. 

El Sr. Mateu aclareix que ells també han presentat una moció vers aquest tema i que en 
Junta de Portaveus varen decidir mantenir-la perquè contenen plantejaments diferents. Pel 
que fa a la moció de Més, diu que és refereix a una qüestió molt puntual que ha generat  
polèmica i que ha sigut aquesta institucionalització per part de la Casa Reial espanyola 
d’una associació que no té cap fonament científic, cultural ni de cap altre caire, més enllà 
del seu posicionament polític contra la nostra llengua i la nostra cultura. El Sr. Mateu opina 
que ha sigut un error per part de la Casa Reial haver donat carta de naturalesa en aquesta 
associació. Considera que és convenient que com a poble facem arribar aquesta petició de 
correcció a la Casa Reial i que rectifiqui. 

Pren la paraula el Sr. Aquiló i diu que és una moció que crea un conflicte on realment no hi  
és i que està fora de context jurídic. Diu que ells podrien estar d’acord amb el punt dos i 
tres, però que no estan d’acord amb el punt primer. Diu que és una moció que qüestiona 
una institució que és l’Institut d’Espanya que ha redactat un informe que atorga el títol a 
«l’Acadèmi de sa Llengo Baléà». Segons el Sr. Aguiló és un institut independent que actua 
dins un marc legal de la comunitat europea i no atenta contra el nostre Estatut d’autonomia. 
Diu que no poden donar suport a la moció i que tampoc poden votar en contra perquè amb 
altres  coses,  tal  vegada  i  podrien  estar  d’acord,  i  que  per  tot  això,  el  seu  vot  serà 
d’abstenció.
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El Sr. Porcel diu que l’exposició del Sr. Simó ha sigut molt coherent i clarificadora, però 
que la paraula demanar disculpes a la Casa Reial tal vegada és molt violenta,  tenint en 
compte que es demana a la Casa Reial, si bé manifesta està d’acord amb la resta. Per aquest 
motiu  diu  que  si  es  retira  el  fet  de  demanar  disculpes  votarà  a  favor,  en  cas  contrari  
s’abstendrà.
 
El Sr. Carlos Darder diu que estan d’acord amb el punt segon i tercer, però consideren que 
un poble no hauria de demanar disculpes a una institució com és la Casa Reial. Per aquest 
motiu demanen retirar el punt primer per donar suport, en cas contrari diu que votarien 
abstenció.

El Batle president pren la paraula diu que si no es retira aquest punt s’abstendran.

El Sr. Joan Carles Simó diu que no és la moció la que crea un conflicte sinó que és la Casa 
Reial la que ha creat un conflicte al signar un cosa que no hauria d’haver signat. Pel que fa 
a les acadèmies que formen part de la comissió que es dedica a donar aquest títols, diu que 
se  li  permeti  dubtar  de  la  seva  validesa  acadèmica,  atès  que  no  forma  part  de  cap 
universitat. Afegeix que no seria la primera vegada que la Casa Reial demani disculpes i 
que només es demana una rectificació pública. Aclareix que no rectificaran cap punt de la 
moció.

El Sr. Carlos Darder diu que si es pogués votar per punts votarien a favor del punt segon i 
tercer.

La Sra. Laura Celià diu que s’agraeixen els matisos i que es podria començar a corregir 
certes trepitjades a les nostra llengua, com les que ha explicat el seu company, i posa com 
exemple que la nostra llengua sigui la primera que surti als radars pedagògics, la cartelleria 
de l’Ajuntament, als parcs infantils i que aquesta seria la millor manera de demostrar el seu 
compromís en relació als punts dos i tres. 

Passats a votació, la Corporació, amb 6 vots a favor (Més i Psoe), cap vot en contra i 10 
abstencions (Seny i Sentit, Regidor no adscrit i Partit Popular), ACORDA:

Primer.- L'Ajuntament de Sóller insta la Casa Reial Espanyola a retirar de forma immediata 
el  tractament  de  “Reial”  a  “s’Academi  de  sa  Llengo  BaléÀ”,  demanar  disculpes  i 
reconèixer la unitat lingüística del català. A tal efecte, l’Ajuntament de Sóller remetrà a la 
Casa Real l’acord del ple d’aquest consistori.

Segon.- L'Ajuntament de Sóller referma el seu compromís amb la llengua catalana, pròpia 
de les Illes  Balears,  que es troba en clara  situació de desavantatge,  i  considera que és 
necessari un esforç més gran per part de les institucions per garantir els drets lingüístics de 
tota la població.

Tercer.- L’Ajuntament de Sóller es referma en el seu compromís per la defensa de la unitat 
de la llengua catalana i no accepta qualsevol denominació que no sigui la que contempla 
l’Estatut  d’Autonomia  de  les  Illes  Balears  i  reconeguda  per  la  Universitat  de  les  Illes 
Balears, organisme científic competent per a establir la denominació de la nostra llengua.
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Setè.-  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  per  a  l'adhesió  a  la 
mobilització social i ciutadana per la llengua catalana, organitzada per l'OCB i Joves 
de Mallorca per la Llengua. 

El Sr. Mateu diu que també han presentat una moció en favor de la nostra llengua que és el  
reflex de les darreres mobilitzacions fetes per l’Obra Cultural Balear. Explica que aquestes 
mobilitzacions han vingut motivades per algunes accions que s’han duit a terme per part 
del govern i el Consell de Mallorca que comencen a encendre les alarmes sobre la tasca 
que té l’administració publica, encomanada per el propi Estatut d’autonomia, de promoure 
i defensar l’ús de la llengua catalana. Diu que els pactes que hi hagut a nivell autonòmic i 
insular, han començat a desfer alguna de les peces que formen part d’aquesta defensa que 
una administració  pública  com la  nostra,  ha de fer  del  català.  Explica  que tot  això ha 
preocupat a la societat civil i a la pròpia universitat. Considera que és oportú fer ressò de 
totes aquestes reivindicacions. Contextualitza normativament la qüestió fent esment a la 
Constitució  espanyola  i  l’Estatut  d’autonomia.  Exposa  que  és  evident  que  això  és  una 
qüestió consensuada, una normativa aprovada i que hi ha uns projectes lingüístics a cada 
centre  i  que  ja  saben  com han  d’ensenyar  per  a  que  els  al·lots  acabin  la  seva  etapa 
educativa parlant els dos idiomes. Opina que si que hi ha atacs a la nostra llengua i que 
com a partit han volgut fer ressò de les propostes que ha fet l’Obra Cultural Balear, llegeix 
el quatre punts que recull la moció. 

El Sr. Simó explica que tal i com es va dir a la Junta de Portaveus es va considerar oportú 
no ajuntar les dues mocions perquè la moció de PSIB incorpora elements molt necessaris 
en la defensa de la nostra llengua, i ho aborda des del punt de vista de l'administració. 
Exposa que en les legislatures anteriors quan governaven grups d’esquerres, per part de 
partits de l’oposició de dretes se’ls hi deia que els governants s’ocupaven de la llengua 
enlloc d'ocupar-se de les coses importants i ara resulta que actualment la llengua ocupa tota 
l’acció de govern de la dreta i de l’extrema dreta, un exemple més diu de la demagògia que 
funciona al nostre país i que utilitza l’anticatalanisme per treure un rèdit electoral. Segons 
el regidor de Més, la llibertat es pot exercir quan es disposen de totes les eines i es pot 
escollir i que aquells que només tenen una llengua no tenen llibertat d’escollir perquè tenen 
la  seva i  no n’hi  ha altra  i  obliguen a  la  resta  a  deixar  la  seva  llibertat  i  caure en la 
imposició que se lis va marcant. El Sr. Simó diu que estaria bé que l’Ajuntament establis  
un llistat de mesures en aquest sentit. Manifesta que ells s’ofereixen a ajudar en aquesta 
tasca. Anuncia que donaran suport a la moció i demanen la implicació efectiva de l’equip 
de govern. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló pel que fa al primer punt, considera que l’Ajuntament i tots els 
grups municipals li podrien donar suport. Diu que l’Ajuntament a través de la regidora de 
cultura, està habilitada per fer activitats per promoure la llengua catalana. El Sr. Aguiló no 
entén que se’ls insti a adherir-se a una organització en concret quan l’article 4 de l’EAIB, 
parla de garantir la llengua per part de les institucions però no que ens haguem d'adherir a 
cap associació o plataforma per poder defensar la nostra llengua. El portaveu de Seny i 
Sentit considera que la moció no hauria de fer esment a un tipus d’entitat concreta com és 
l’Obra Cultural Balear i que per aquest motiu, el seu vot serà d’abstenció.
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El Sr. Pep Porcel, diu que ell té una situació peculiar perquè es representa a ell mateix. 
Opina que el plantejament és molt coherent i exposa el posicionament polític dels diferents 
partits, diu però que estam dins el joc democràtic i si el poble ha determinat que un partit 
polític governi les Illes Balears s’ha de respectar i no anar en contra d’aquestes polítiques 
que la majoria del poble balear ha triat. Diu que no entrarà a valorar les polítiques, perquè 
això ho valoren els ciutadans cada quatre anys. Anuncia la seva abstenció. 

Intervé el Sr. Carlos Darder i manifesta que estan d’acord amb el punt primer, que el punt i 
tercer i quart el defensarà la regidora de cultura. Manifesta no obstant que no estan d’acord 
amb el  punt segon perquè posa en dubte les  accions que ha fet  el  Govern de les  Illes 
Balears.  Exposa  que  per  ells  és  un  tema  important  haver  eliminat  el  requisit  del 
coneixement del català i que passi a ser un mèrit. Posa com exemple els professionals de la 
sanitat i que el que consideren important és que atengui al ciutadà el millor professional 
possible, tengui o no coneixement del català. Explica que si el punt segon no es retira el seu 
vot serà abstenció.

Pren la paraula la Sra. Antònia Frau, i diu que no entenen el punt que estableix que s’han 
d’adherir a la mobilització,  quan precisament varen rebre del govern unes directrius molt 
clares i així ho feren, i posaren tots els mitjans i recursos per donar suport al pas de la 
flama pel  nostre  municipi.  D’altra  banda diu que cada  vegada que l’OCB ha demanat 
qualsevol actuació per part de l’ajuntament, no han tengut un «no» per resposta, almenys 
des de que ella és regidora de cultura. 

El Batle President vol intervenir i diu que tal i com ha assenyalat la regidora de cultura 
quan ell fou el responsable d’aquesta regidora també va col·laborar. 

El Sr. Mateu vol aclarir en relació amb la intervenció del Sr. Porcel, que la majoria de 
mesures que s’estan intentant posar en marxa no estaven en el programa electoral del Partit 
Popular sinó que han derivat després, per un pacte amb Vox i si es té en compte això, la 
majoria de ciutadans varen votar a favor de mantenir les polítiques lingüístiques que havia 
hagut fins aquell moment. Respecte al segon punt, diu que discrepen amb el Sr. Darder 
sobre que la falta de personal sanitari es devia al requisit lingüístic. Diu que s’ha demostrat 
que això no és així, perquè s’ha eliminat el requisit i encara hi ha mancança de personal 
sanitari.  Pel que fa a la intervenció de la Sra. Frau respon que en cap moment la moció no 
diu queixar-se de que l’ajuntament no ha donat suport a l’OCB, sinó que es oficialitzar 
aquest suport amb un acord de Ple. 

Demana intervenir la Sra. Antònia Frau i exposa que ella s’ha referit a l’Ajuntament de 
Sóller. 

La Sra. Llum Castañer diu que pareix que la gent de dretes només volen esser espanyols i 
no mallorquins, i que ella és ben mallorquina i estima la seva llengua i la seva cultura i el 
mateix senten els seus companys, que són tan mallorquins com la resta. 

El Sr. Carlos Darder diu que el que han dit respecte al punt segon és el parer del Partit  
Popular de Sóller.
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Passats a votació, la Corporació, amb 6 vots a favor (Més i Psoe), cap vot en contra i 10 
abstencions (Seny i Sentit, Regidor no adscrit i Partit Popular), ACORDA:

Primer: Reiterar el compromís amb la nostra llengua pròpia i reconeix el català com a nexe
d’unió,  com a comunitat,  una font de riquesa cultural  i  social,  element  cohesionador i 
integrador i que cal fomentar i respectar per a les futures generacions.

Segon:  Rebutjar  les  polítiques  envers  la  llengua  catalana,  que  estan  duent  a  terme  els 
governs del PP a les diferents institucions, que trenca dècades de consens lingüístic i és 
compatible amb l’estatut d’autonomia i la constitució.

Tercer: Adherir-se a la mobilització social i ciutadana per la llengua catalana organitzada 
per l’OCB i Joves de Mallorca per la llengua.

Quart: L’Ajuntament es compromet a promoure accions de promoció i suport de la Llengua
Catalana de la mà de la delegació de l’OCB de Sóller”

Vuitè.-  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  per  la  implantació  de 
mesures de limitació de l'accés en vehicle al centre de Sóller i l'impuls a un nou Pla de 
Mobilitat Urbana Sostenible. 

El  Sr.  Mateu  pren la  paraula  i  diu  que  la  intenció  de la  moció  és  traslladar  al  Ple  la 
problemàtica de mobilitat que s’ha donat al municipi les darreres setmanes. Segons el Sr. 
Mateu  l’afluència  al  poble  creix  i  es  dóna  de  cada  vegada  abans  i  és  evident  que 
l’Ajuntament  fa  estona  ja  hauria  d’haver  duit  a  terme  actuacions.  Exposa  que  aquesta 
saturació ja afecta a la vida quotidiana de Sóller i no és una problemàtica puntual. Segons 
el  Sr.  Mateu  les  actuacions  fetes  per  part  de  la  Corporació  han acabat  paradoxalment 
reduint  les  places  d’aparcament  sobretot  al  centre  de  Sóller.  El  portaveu  diu  que  és 
conscient que no té una solució ràpida però que no es té clar cap a on anam i que cal fer.  
Considera que una de les mesures que s’haurien d’implantar seria la restricció d’accés al 
centre d’una manera tècnicament solvent, amb controls d’accessos ben dissenyats i donant 
preferència  als  residents  al  centre  del  poble.  Segons  el  Sr.  Mateu  això  generarà  una 
necessitat d’aparcaments a l’exterior del poble, però aquesta necessitat fa estona que s’està 
esperant que es faci. D’altra banda, diu que el pla de mobilitat que hi ha és del 2008, que la 
situació  ha  canviat  molt,  que  és  necessari  comptar  amb  una  actualització  del  pla  de 
mobilitat que faci una nova diagnosi amb propostes adequades a la situació que tenim ara. 
Finalment diu que el punt tercer la moció proposa crear una mesa de treball amb tots els 
partits per fer un seguiment d’aquesta problemàtica i sobretot per poder avaluar si el punt 
segon és compleix. 

El Sr. Batle diu que tenen clar cap a on han d’anar i que han de fer, i que així ho explicarà 
el regidor de mobilitat el Sr. Porcel. 

La  Sra.  Elvira  Arbona  pren  la  paraula  i  diu  que  en  altres  legislatures  governades  per 
l’esquerra ja es va limitar l’accés al centre de Sóller i recorda els insults que varen rebre per 
aquest fet per part de la dreta i que actualment, han posat ells aquesta senyalització, en el 
seu moment tan criticada. Explica que ells han tingut sempre un discurs molt clar sobre la 
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necessitat de tenir un turisme sostenible i de qualitat. Segons la Sra. Arbona, ara amb la 
boca petita, la dreta ve a les seves. Demana que hauria passat si l’Ajuntament hagués posat 
mesures preventives i els hagués escoltat abans, si ara estarien cercant alternatives que no 
saben fins  a  quin  punt  són  del  tot  legals.  Fa  referència  al  mural  pintat  per  Albaïna  a  
Teixidores,  que  simbolitzava  com  una  serp  es  menjava  l’illa  de  Mallorca.  Segons  la 
portaveu de Més per Sóller, l’objectiu d’aquest mural fou obrir el debat i denunciar aquesta 
falta de sostenibilitat. Recorda els insults i menyspreus que es varen rebre i l’actitud de la 
dreta,  precisament  del  Sr.  Aguiló per  esborrar el  mural  poc abans d’entrar  a governar. 
Volen pensar en positiu i agraeixen la mobilització civil a través de SOS Sóller. Diu que 
des  de  Més  per  Sóller  varen  valorar  traslladar  al  plenari  les  reivindicacions  d’aquest 
moviment  però  que  varen  considerar  que  SOS  Sóller  tenia  prou  legitimitat  i  era 
l’interlocutor més adient per interpel·lar a l’equip de govern. Vol posar de manifest que 
aquesta feina l’ha fet la societat civil al marge de la feina que hauria de duu a terme el 
regidor  de  participació  ciutadana.  Anuncia  el  seu  suport  a  la  moció  i  consideren  que 
establir una zona ACIRE o similar al nucli urbà seria una bona mesura i que el punt segon 
hauria  de  servir  per  plasmar  la  realitat  actual  i  començar  a  implementar  mesures 
sostenibles. 

El Batle President diu que fins al 2019 va governar l’esquerra, que el problema ve de molt 
enrere i que ells també haurien pogut prendre mesures per solucionar-lo.

Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que se’n recorda perfectament quan va ordenar esborrar 
aquella «serpota» tan lletja i tan malgarbada i diu que la tornaria a esborrar si fes falta, i no 
pel que significa, sinó perquè no és la manera per donar la benvinguda als nostres visitants.  
Diu que Sóller és el segon municipi de Mallorca amb més pressió turística i que això és una 
realitat.  Considera que la moció és interessant i que diu coses coherents, que li podrien 
perfectament donar suport, però que el problema de la moció és que no hi ha una solució 
ràpida i que el que no pot esser és que l’Ajuntament, limiti de manera immediata l’accés de 
vehicles al nucli de Sóller, sense tenir unes alternatives per donar una sortida a l’afluència 
de vehicles que tenim. Pel que fa al pla de mobilitat diu que s’està fent feina amb aquest 
tema i que és cert que el Pla de mobilitat és del 2008 i que està clar que s’ha de fer-ne un 
de nou.  Conclou que el  que planteja  la  moció tal  i  com ha assenyalat,  és tècnicament 
inviable.  Es  mostren  a  favor  del  punt  tercer  i  que  tots  els  grups  municipals  es  posin 
d’acord. Per tot el que ha assenyalat, anuncia la seva abstenció. 

Pren la paraula el Sr. Porcel i diu que li sorprèn que ara tothom «es pugi al carro» de la 
prioritat del tema de mobilitat i que ara hi ha una necessitat d’actuar amb immediatesa, 
quan diu que el Sr. Porcel, s’ha criticat aquesta legislatura, que no hi ha cap planificació ni  
a curt ni a llarg termini i que no hi ha estratègies ni objectius, i li sorpren que ara els hi  
demanin  immediatesa.  Diu  el  Sr.  Porcel  que  precisament  actuar  amb  immediatesa  és 
improvisar i  suposa tornar enrere.  El  Sr.  Porcel diu que aquesta problemàtica ve de fa 
estona i que en campanya electoral se li va traslladar i que ells com equip de govern varen 
crear per primera vegada la regidora de mobilitat. Exposa que tenen una estratègia que no 
està deixada a la improvisació, sinó que volen que es dugui a terme amb una fonamentació 
objectiva per part de professionals acreditats i amb capacitat tècnica per fer una diagnosi de 
la problemàtica de Sóller. Exposa que s’ha licitat un projecte de baixes emissions i que el 
proper divendres es tendrà l’empresa que durà a terme aquestes tasques. Diu que estan fent 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

T2
4L

PS
L9

S6
R

N
PW

4N
R

G
W

ED
TH

9 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

0 
de

 1
9 



feina amb una inversió molt elevada per donar solucions i que ara el que no es pot fer és 
actuar amb improvisació, posant una senyal de direcció prohibida i utilitzar les mateixes 
polítiques que ha viscut com a  la policia local i que si no hi ha un policia devora la senyal 
la gent passa. El més convenient  és crear un pacte per duu a terme unes polítiques de 
mobilitat  sostenible  amb una diagnosi eficient per poder elaborar propostes jurídiques i 
tècniques,  amb  consultes  participatives,  i  que  cal  també  duu  a  terme  campanyes  de 
sensibilització de que no és el cotxe privat l’únic model de transport i que aquestes són les 
autèntiques polítiques sostenibles i no posar una senyal d’ACIRE. Diu que cal ser seriosos i 
demana la unitat de tots i no regular carrers segons criteris polítics pocs seriosos. Exposa 
que  amb  les  darreres  licitacions  es  podrà  gestionar  un  nou  pla  de  mobilitat,  una 
reorganització dels aparcaments afectats per les zones de baixes emissions i un estudi de 
l’impacte socioeconòmic que tendran totes aquestes mesures. Anuncia que en quatre mesos 
l’Ajuntament hauria de disposar d’un primer esborrany del pla de mobilitat. Pel que fa al 
punt  tercer  de  crear  una  mesa  de  treball  diu  que  són  els  tècnics  i  els  jurídics  qui 
determinaran els criteris que s’han d’utilitzar i no entén que hagin de ser els polítics en una 
mesa de treball els qui hagin de fer-ho. No obstant, es compromet a informar de totes les  
novetats a través de la corresponent comissió informativa. 

El Sr. Darder agraeix la brillant exposició del Sr. Porcel i diu que aquesta legislatura són 
molt conscient de la problemàtica sobre aquesta temàtica i que per primera vegada, hi ha 
una regidoria de mobilitat encapçalada pel Sr. Porcel que és la persona més capacitada, atès 
que ha sigut més de trenta anys cap de la policia local. Remarca que els problemes de 
circulació no són d’ara i que a la darrera reunió feta amb la plataforma varen trobar a faltar 
representació d’altres partits. En quant a la intervenció del Sr. Mateu, que ha assenyalat que 
s’han destruït  aparcaments,  respon que han creat  una solució immediata  mitjançant  els 
GARES, que s’han creat 220 places i que aquesta xifra es va incrementant, que s’ha creat 
un pàrquing a la Filadora i dos aparcaments i que segueixen juntament amb el regidor de 
mobilitat fent feina per a la creació de places d’aparcaments. Pel que fa al mural de la serp 
diu  que  també  la  tornarien  a  esborrar,  que  la  paret  queia  a  trossos.  D’altra  banda, 
consideren que s’hauria d’haver fet un altre plantejament amb el tema del peatge, que en 
aquell moment només interessava la foto, que ha sigut la més cara de la història, i que gent 
que es queixava del peatge ara demanen que hi sigui, malgrat sigui d’una altra manera, 
només per als visitants. Segons el Sr. Darder estan al darrer pas de la subvenció de 600.000 
euros que permetrà solucionar el problema i que estan d’acord amb el Sr. Porcel que la gent 
que viu a Sóller ha de poder aparcar prop del seu habitatge i els visitants a fora del poble. 
D’altra banda demana al Sr. Mateu, per donar el seu suport, al punt primer, substituir «de 
forma immediata» per «al més aviat possible tal i com està programat per als terminis de 
licitació de les baixes emissions».  En quant al punt tres on diu que es crea una mesa de 
treball amb els representants dels partits polítics, proposa afegir una vegada tenguem la 
proposta tècnica i jurídica. 

La  Sra.  Celià  de  Més  per  Sóller  demana  el  torn  de  paraula.  Vol  fer  una  sèrie  de 
consideracions en nom del seu partit en relació amb les darreres intervencions. En primer 
lloc, diu que li agrada veure la bona sintonia que hi ha entre el Partit Popular i el Sr. Pep 
Porcel i li diu al Sr. Porcel que és molt optimista amb els projectes que estan impulsant i 
espera que els tempos siguin els que ha exposat. D’altra banda li diu que en certs moment 
de la seva intervenció li ha paregut que el Sr. Porcel no se’n recordava que ara està en el  
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plenari com a polític i no com a cap de policia, perquè està dient que els polítics no han de 
prendre cap decisió i ho diu com a regidor no adscrit membre de l’equip de govern. La Sra. 
Celià diu que en relació amb la regidoria de mobilitat, que fa una any que el Sr. Porcel es  
queixa que no té pressupost i que compte amb una subvenció de fons europeus que prové 
de l’anterior legislatura i que espera, no acabi com les escolàpies i que si es pugui executar. 
Pel que fan als espais de participació espera que no sigui una taula de participació com la 
del mercat o la de la depuradora, que no s’han convocat mai. D’altra banda, vol recordar 
dues mesures que varen proposar ells que foren molt criticades i que ara que governen han 
decidit recuperar. Parla de la senyal de limitació d’entrada al centre, que ara diran que la 
posen perquè ara tenen els informes favorables i demana que és el que ha canviat si la 
senyal és la mateixa. La segona mesura de la que parla i que també diu varen proposar ells, 
és la moratòria de nous negocis a Santa Catalina. Segons la Sra. Celià les polítiques que ve 
aplicant el Partit Popular demostren que prioritzen i tenen cura de la gent que ens visita 
però deixen de banda a la població local, que la ciutadania els hi ha dit basta, i que el 
moviment que s’ha organitzat ara a través de SOS Sóller és perquè la gent ha dit basta. Diu 
que ha entès que deien que en qüestió de mesos o setmanes aquest problema estarà resolt i 
serà  el  darrer  que  tenguem  col·lapse  circulatori  perquè  el  Sr.  Porcel  té  les  solucions 
preparades. 

Pren la paraula el Sr. Porcel li diu a la Sra. Celià que no es preocupi, que ell ara és polític i  
deixarà  que  els  tècnics  decideixin,  que  aquesta  és  la  seva  intenció.  Diu  que  ara  es 
representa a ell mateix, que pot fer totes les polítiques manipuladores que vulgui però que 
no entrarà en aquest joc, que ell no ha dit que en unes setmanes estaria solucionat, que el 
que ha dit és que en poc dies hauria una empresa que elaborarà el pla de mobilitat.  D’altra 
banda diu que ell només ha pactat amb el Partit Popular nou punts sobre mobilitat i que 
aquests punts els ha explicat en aquest plenari. 

El Sr. Carlos Darder demana al Sr. Mateu la proposta d’esmenar la moció en el sentit que  
ha assenyalat anteriorment. 

Pren la paraula el Sr. Mateu qui diu que aquesta moció ha servit almenys per constatar que 
el Sr. Porcel si que és un polític. Diu que ha emprat paraules per dissimular o vendre coses 
que el Sr. Porcel sap que no seran una realitat, i que li sap greu perquè ell creia que el Sr.  
Porcel venia a la política per fer canvis i que al final enlloc de canviar la política, la política 
l’ha canviat  a ell.  Diu que tot  el que ha dit  el Sr. Porcel no té cap coherència des del  
moment que han fet un aparcament en una setmana i que després diu que cal esperar al pla 
de mobilitat i la senyal està posada. Demana si això no és improvisació. Demana com es 
pot fer un aparcament en una setmana i no es pot crear una zona ACIRE en tres setmanes.  
Exposa  que  ells  fa  quatre  anys  varen  presentar  una  moció  en  aquest  sentit  que  fou 
aprovada. Li diu al Sr. Porcel que en una any només ha fet una comissió informativa i una 
licitació per un estudi que estarà acabat tal i com han dit al 2025-2026 i que han dit que fins 
aquest moment no es sabran les mesures que s’ha d’adoptar. Insisteix que el Sr. Porcel ha 
dit que sense un estudi de mobilitat no es pot perdre cap mesura, però d’altra banda resulta  
que fan aparcaments i GARES sense cap estudi de mobilitat. Considera que no és coherent. 
Diu que han presentat aquesta moció perquè la situació que s’ha viscut enguany no s’havia 
vist mai i considera que hi ha d’haver mesures ràpides. Pel que fa a la zona de baixes 
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emissions  diu  que  és  una  zona  que  només  poden  entrar  determinats  vehicles  que  no 
contaminen  i  demana  que  té  això  que  veure  amb  la  saturació  del  tràfic.  Demana  en 
definitiva, perquè hi ha mesures que es poden fer sense un pla de mobilitat com les que ha 
assenyalat o la de fer una passarel·la a la Torrentera i altres diuen que necessiten d’un pla 
de mobilitat. Demana el Sr. Mateu que no li posin excuses i que la mobilitat és una de les 
més polítiques que hi ha, que al final ha d’haver una decisió política, que ells com a polítics 
han de cercar solucions i prendre decisions. Conclou el Sr. Mateu que el que ha intentat  
demostrar és que l’equip de govern que hi ha ara no té una política de mobilitat i seguirà 
improvisant. Diu que la moció està clara que no la canviaran i que si no hi estan d’acord és  
bo que la gent ho sàpiga.

El Sr. Batle diu que no ha d’anar tot enfocat a l’equip de govern d’ara i que la problemàtica 
ve de molt enrere. 

El Sr. Porcel diu que ha entès que el Sr. Mateu ha dit que les polítiques de mobilitat no són 
determinacions  tècniques  i  demana si  a  un pla  de mobilitat  no hi ha cap determinació 
tècnica.  Diu el  Sr. Porcel que no li  estranya que amb aquest plantejament  el  TIC hagi 
acabat  com ha acabat.  Li  diu  al  Sr.  Mateu  que  no  ha  de confondre  comparant  fer  un 
pàrquing provisional per la Fira amb un pla de mobilitat  sostenible  per al  municipi  de 
Sóller i que tampoc confongui dient que només entraran els vehicles elèctrics, perquè hi 
haurà les fases jurídiques que vulgui regular l’Ajuntament, que es faran per fases de quatre 
anys. Diu que ells donen solucions realistes i no populistes. 

El Sr. Dader demana per tercera vegada esmenar la moció en el sentit assenyalat. 

El Sr. Mateu diu no entendre que vol dir legalment programat pels plaços de les baixes 
emissions, diu que no, que cal actuar de manera immediata, i que ha volgut exposar la 
necessitat d’actuar ja. Li diu al Sr. Darder que estan parlant amb tecnicismes que la gent no 
entén. 

El Sr. Darder demana canviar-ho per al més aviat possible.

El Sr. Mateu és manté que no canviarà la moció. 

La Sra. Laura Celià diu que el Sr. Porcel ha assenyalat que en trenta cinc anys no s’ha fet  
res políticament a Sóller. Li demana quan d’anys ha sigut el cap de policia tècnic i màxim 
responsable tècnic de mobilitat del nostre municipi. La Sra. Celià entén que el Sr. Porcel té 
també una part  de responsabilitat  com a  màxim responsable  tècnic  que hauria  d’haver 
arreglat la mobilitat. 

El Sr. Porcel diu que per això està dins política diu que ell no es pot comparar amb un 
especialista  en mobilitat,  ell  era  policia  municipal.  Diu que la  seva frustració era  molt 
grossa quan cada quatre anys es feia una reforma circulatòria. Li demana a la Sra. Celià si 
el que vol fer veure és que era la seva responsabilitat cada reforma circulatòria. 

La Sra. Celià diu que el que vol evidenciar és que la política és important per fer polítiques 
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de  mobilitat  i   només  la  versió  tècnica  i  que  com  ha  demostrat  en  la  seva  darrera 
intervenció el Sr. Porcel que ha dit que en anys no ho va poder canviar. 

El Sr. Porcel diu que la Sra. Celià equipara a un policia amb un tècnic de mobilitat i que un  
policia no ha de redactar un pla de mobilitat, que cal fer molt d’estudis. Li diu que només 
tenen intenció de confondre. 

El Batle president diu que tal vegada els polítics no l’han escoltat aquests 21 anys que ha 
sigut cap de policia. 

Passats a votació, la Corporació amb 6 vots a favor (Psoe i Més per Sóller), 9 vots en 
contra (Partit Popular i regidor no adscrit) i una abstenció (Seny i Sentit), queda rebutjada 
la moció. 

Novè.- Comunicacions oficials

Es dóna compte de les Juntes de Govern i les Resolucions de batlia des de la darrera sessió
ordinària del ple:

-  Decrets del  al Decret 512 de 2024 al Decret 1119 del 2024
-  Juntes de Govern ordinàries de 13, 20, 27 de març i 3, 10, 17, 23 d’abril i 2 de maig de  
2024.

Desè. Precs i preguntes. 

Obert el torn de precs i preguntes pren la paraula la Sra. Celià i demana al Sr. Batle quin 
procediment legal que s’ha seguit per ubicar en 48 hores un aparcament en sòl rústic que 
no és propietat municipal; quina relació contractual hi ha amb el propietari d’aquest solar; 
quin  preu  mensual  se  li  pagarà  i  sol·liciten  en  plenari  formalment  l’expedient  de 
l’aparcament de Can Cera i del de Sa Mola. 

El Batle diu que ell té un equip i que cada un dels membre són els responsables de la seva 
àrea  i  que després  li  transmeten  tota  la  informació.  Exposa el  batle  que ha hagut  una 
necessitat  imperiosa  d’un  aparcament  però  que  serà  el  responsable  de  l’àrea  que  li 
respondrà. 

Contesta el Sr. Carlos Darder que s’ha seguit el mateix procediment que fa cinc anys va 
emprar l’equip de Jaume Servera pel lloguer de l’aparcament a la zona de sa Mola en zona 
verda. Li diu a la Sra. Celià que és el mateix contracte que el que va firmar en Jaume 
Servera. 

La Sra. Celià demana pel ubicat en sòl rústic. 

El Sr. Darder diu que ambdós diuen el mateix.

La Sra. Celià reitera que se li facilitin els expedients. 
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Demana la  Sra.  Celià  pel  Defensora.  En concret,  demana quines  mesures  legals  pensa 
adoptar  l’Ajuntament  a  partir  de  l’informe del  peritatge  i  per  què  no  s’han adoptat  si 
l’informe ja té més d’un mes. Demana si s’ha remès aquest peritatge als arquitectes de 
Madrid. Demana si mentre es resol el procediment legal, l’Ajuntament actuarà de manera 
subsidiària reparant la casa del veïnat. Finalment demana que ha costat el peritatge i perquè 
al mateix tècnic se li ha adjudicat el projecte de les escolàpies i que es concreti que és el  
que se li ha adjudicat respecte a aquest projecte. 

El Sr. Lorente respon que els serveis jurídics estan avaluat el peritatge i que si s’han de 
demanar responsabilitats es demanaran. Diu que la redacció del projecte s’ha encomanat a 
una estructurista i que és una persona qualificada per fer aquest projecte. D’altra banda diu 
que l’Ajuntament té una primera valoració del cost de reparació de la casa dels veïns i que 
els serveis jurídics estan fent feina amb el tema de la responsabilitat del despatx de Madrid. 

La Sra. Celia diu que se li ha facilitat l’informe i ho agraeix. D’altra banda, diu que han 
demanat per l’informe que avala la pròrroga de Sóller Recicla i que en canvi aquest no 
se’ls hi ha facilitat. 

El Sr. Darder diu que no sabia que s’havia demanat que insistirà en que se lis faci arribar. 

La Sra. Elvira Arbona diu que el Sr. Aguiló es va comprometre en sessió plenària a facilitar 
els albarans de les factures de Sóller Recicla però que no se lis han facilitat i demana si el 
Sr. Aguiló ha tengut temps per recopilar la informació de les factures i de les causes per 
què no es paguen.

El Sr. Aguiló diu que actualment no té cap relació amb la part de contractació de Sóller  
Recicla i que a partir d’ara ho duu Bens i Serveis. 

El Sr. Darder diu que pren nota també d’aquesta demanda. 

La Sra. Elvira demana quina empresa ha instal·lat els radars pedagògics i a través de quin 
procés  de  contractació  s’ha fet.  D’altra  banda demana també  pels  costs  desglossats  de 
l’actuació del Bulevard de la Gran Via. 

El Sr. Carlos Darder diu que es va comprometre en comissió informativa que tant el  Sr. 
Marc Gradaille com el Sr. Biel Buades donin tota la informació sobre el Bulevard de la 
Gran Via. D’altra banda, pel que fa als radars pedagògics diu que és la mateixa empresa 
que duu tots els parquímetres de Sóller i d’altres municipis, que li facilitarà a informació en 
comissió informativa.

La Sra. Elvira Arbona demana al Sr. Aguiló si podria facilitar la planificació de les fires 
després del Cluster, si la Fira de la Mar es farà o no al final, i per la futura reforma del 
mercat. 

El Sr. Aguiló diu que facilitarà el calendari de les fires. D’altra banda diu que es va reunir 
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amb el conseller del Consorci Serra de Tramuntana per demanar-li de la Fira de la Mar que 
depèn del Consell. Diu que a dia d’avui està encara esperant la resposta i que sinó la rep en  
breu no donarà temps per organitzar-la. Pel que fa la reforma del mercat exposa que amb el 
POS  es  demanarà  la  primera  fase  que  inclou  la  peixateria,  els  banys  públics  i  la 
rehabilitació  de  la  planta  superior  per  fer  una  sala  de  conferències  juntament  amb  la 
reforma de l’escala i l’accés mitjançant un ascensor. 

La Sra. Aurora Torrens diu que la setmana passada varen tenir coneixement a través de la 
premsa que l’alumnat de primària que assistia a la rebuda del futbol sala del Palma Futsal. 
Diu que han tengut coneixement que a certes escoles l’Ajuntament ha pagat el transport i 
demana amb quins criteris es destinen recursos econòmics a unes activitats i a altres no i de 
quina partida es varen treure aquests diners i que ha costat. 

El Batle respon que aquest acte del Palma Futsal es va fer la setmana passada i que a través 
d’educació i esports es varen posar en contacte amb les escoles. El club demanava unes 
franges d’edat determinades de diferents escoles de Sóller i Fornalutx. Diu que el directors 
o professors d’educació física varen decidir anar caminant, menys els alumnes del Port que 
varen venir amb tramvia i agraeix al gerent del tren e Sóller que ha fet un preu simbòlic. Es 
compromet que quan passin la factura li farà arribar. 

Torna a intervenir la Sra. Aurora Torrens vol que consti en acta que no veuen clar el criteri 
que segueix l’ajuntament per triar unes activitats, fomentant-ne unes i no unes altres. 

El Batle diu que el tema del Palma Futsal fou una iniciativa del propi Palma Futsal i que ell 
ho va considerar una bona idea  i que dugueren tot el material. 

La Sra. Torrens diu que des de Més per Sóller demanen més transparència per part de 
l’equip de govern atès  que no ha hagut  cap comissió d’informativa  de festes i  tampoc 
perquè no s’ha explicat el motiu del canvi de sentit de l’ofrena de flors. 

La Sra. Mar Castañer respon que fou una proposta dels col·lectius a les reunions prèvies i 
que ho varen justificar pel fet que es feia un emboç davant el Cafè Espanya. Diu que es farà 
una reunió per valorar com serà l’any que ve. Diu d’altra banda, que no han tengut temps 
de fer una comissió i que la seva funcionària ha tengut també que fer feina al departament 
de nòmines. 

La Sra. Aurora Torrens vol mostrar en nom del seu grup el seu desacord amb els premis 
Antoni Arbona. Diu que aquesta legislatura s’han tornat a presentar les mateixes bases i 
que en el Consell escolar es varen comprometre a modificar les bases i han vist que les 
bases  mantenen  els  mateixos  criteris  que  focalitzen  els  aspectes  més  quantitatius  que 
qualitatius. 

La Sra. Andrea Pomar respon que les bases s’han canviat i que no són les mateixes a partir 
de l’aportació de diversos membres del Consell escolar i que cada escola mitjançant decisió 
de claustre proposa l’alumne que sigui més meritori de primària. 

La Sra. Torrens diu que tenen coneixement que habitatges vacacionals i hotels d’interior 
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lloguen places d’aparcament a Sóller 2010 del pàrquing de Ca les Ànimes. Demanen si és 
així quin és el preu que cobren.

El Sr. Darder diu que traslladaran a la direcció de Sóller 2010 aquests dubtes per a que 
s’expliquin en el Consell d’administració. 

El Sr. Jaume Mateu demana per la zona verda de l’espai del camí del Cingles i que ha 
hagut diferents queixes per l’estat de neteja i conservació de l’espai. 

El Sr. Darder diu que a la part d’avall on hi ha els contenidors hi ha un punt crític i que ho 
intenten  reforçar  la  presència  policial  diu  que  estan  estudiant  la  possibilitat  de  posar 
càmeres als punts més crítics i que intenten trobar l’encaix legal per instal·lar-les.

La Sra.  Pomar llegeix  en la  seva literalitat  les  bases  per  que consti  en acta  que s’han 
modificat. 

La Sra. Torrens demana com està el tema de l’escola 0-3. 

La Sra. Pomar respon que en principi el llistat provisional sortirà el 28 de maig i que en 
tenir aquest llistat haurà dades de quina és la foto del municipi. D’altra banda diu que ja 
tenen qualque dada i que de 0-1 anirà bé el nombre de places, però que hi ha una manca de  
places en la de 1-2, que l’equip de govern està fent feina conjuntament amb la conselleria  
per donar resposta al proper curs escolar a les famílies. 

El Sr. Mateu demana per informacions que han sol·licitat i no ha tengut accés ni resposta. 
Demana també per tot el llistat de contractes de l’ajuntament sobre publicitat i tampoc ha 
rebut resposta. 

El Sr. Darder diu que des del departament de contractació tenen els contractes de totes les 
regidories i si no se li  ha fet arribar insistirà. Pel que fa al  llistat  dels sancionadors en 
matèria d’OVP, la funcionària que li ha de facilitar està ara molt ocupada amb el tema de 
nòmines però que tan aviat com pugui li facilitarà.

D’altra banda diu el Sr. Mateu que al plenari es va aprovar una moció presentada pel seu 
partit demanant que la diada de Mallorca fora el 12 de setembre, que el Partit Popular li va  
donar suport i després el Batle a l’assemblea de batles i batlesses va canviar de criteri, cosa 
que considera qüestionable des del punt de vista democràtic. 

Respon el Batle president diu que són dues coses diferents i que ell va votar el mateix que 
els seus companys de partit en contra de la moció de l’Ajuntament de Manacor. Justifica 
que és una persona de partit i que fa feina en equip. 

El Sr. Mateu demana per la nova configuració política de l’equip de govern, li agradaria 
tenir coneixement de quin és el pacte amb el Partit Popular i els motius pels quals el Sr. 
Porcel ha abandonat el seu partit i s’ha convertit en regidor no adscrit. 

El Sr. Batle diu que continua a l’equip de govern perquè consideren que Pep Porcel és un 
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membre més de l’equip de govern i que continuen les mateixes onze persones. Diu que ha 
donat fe de què el Sr. Porcel fa bona feina.

El Sr. Mateu diu que és un tema delicat i que tècnicament es podria considerar un  cas de 
transfuguisme, sense ànim diu de polemitzar, i que si es fa un pacte amb una persona que 
ha sortit del seu partit, que això té unes conseqüències que s’han d’explicar. Des del punt 
de vista extern diu que ho sembla i que el poble és mereix una explicació i que dir només 
que el Sr. Porcel continua a l’equip de govern no s’ajusta massa a la realitat que s’ha viscut  
a les darreres setmanes.

El Sr. Batle reitera que continuen els onze i que estan molt contents amb la feina del Sr.  
Porcel. Diu que ell ha sigut molt prudent i que seguiran fent feina pel poble. Diu que no hi  
ha res estrany ni res de transfuguisme. 

El Sr. Porcel diu que ha sortit de Seny i Sentit perquè no el volien i li diu al Sr. Aguiló que 
hi ha testimonis per sabre com li va diu, estirar la pell a tires dins el despatx de batlia. Li 
diu al  Sr.  Mateu respecte  a  la  moció de censura que sap més bé que ningú que el  va 
telefonar  una  persona  per  demanar-lis  si  estarien  disposts  a  seure’s  per  parlar  d’una 
possible moció de censura en cas que el pacte no anàs bé. Considera que la reacció dels 
seus  companys  de  partit  no  foren  ni  d’un equip  ni  d’unes  persones  que  et  valoren  ni 
aprecien. Segons el Sr. Porcel en un primer moment tenia la idea de passar a l’oposició i 
que després per circumstàncies se li va oferir seguir a l’equip de govern i que el que s’ha 
pactat compren només temes de mobilitat. 

El Sr. Mateu demana que ha motivat el canvi de primer tinent de batle. 

El Sr. Batle diu que era un desig del seu partit, el Partit Popular i que hi ha hagut canvis 
dins l’equip de govern i que volien recuperar aquest primer tinent batle. El Sr. Nadal diu 
que ell continua amb la idea d’equip de govern d’onze membres i amb la idea de lluitar pel  
poble. 

La Sra. Torrens diu que dels canvis que s’han donat, l’oposició n’ha tengut coneixement 
per la premsa i que és una pregunta molt legitima com queda ara la correlació de forces 
dins l’equip de govern. 

La Sra. Sandra Montaner demana pels carrer Mestral i Tramuntana que no s’han asfaltat i 
demana quin és el motiu. 

El Sr. Darder diu que s’ha asfaltat en primer lloc els qui han assenyalat els serveis tècnics 
que estan en més mal estat. 

Quan són les 14:35 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 
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Miquel Nadal Vaquer                                                                           Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
                                                 la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia 10 de juliol de 2024 i s’aprova per 

La secretària
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